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ZÁPIS ZE 6. ZASEDÁNÍ MONITOROVACÍHO VÝBORU 

OPERAČNÍHO PROGRAMU JAN AMOS KOMENSKÝ 

  

Datum konání:   16. května 2024 

Místo konání:  MŠMT, Harfa Office Park, Českomoravská 2420/15, Praha 9, 2. patro,  
Zlatá zasedací místnost 

Účastníci jednání:  členové, stálí hosté a hosté Monitorovacího výboru (MV) Operačního 
programu Jan Amos Komenský (OP JAK) dle prezenční listiny 

Předsedající:   Mgr. Aneta Caithamlová, MPA (místopředsedkyně MV) 

  

PROGRAM 

• 9. Kohezní zpráva      (informace) 

• Informace o implementaci OP JAK     (informace) 

• Činnost PKP      (informace) 

• Aktuální informace o vyhlášených výzvách   (informace) 

• 4. Průběžná realizační zpráva OP JAK    (informace) 

• Revize OP JAK       (informace) 

• Informace o provádění publicity OP JAK   (informace) 

• Metodika výběru operací a hodnoticí kritéria pro výzvy:  (projednání a schválení) 

o PRO-ROMA (Podpora pro/romských místních aktérů) 

o Open Science II 

o Výzkumné prostředí 

• Informace o realizaci IPs Střední článek   (informace) 

 

Začátek zasedání v 9:30 hod. 

ZAHÁJENÍ, ÚVODNÍ SLOVA 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, místopředsedkyně MV, MŠMT, přivítala přítomné na 6. zasedání 
Monitorovacího výboru OP JAK a na úvod omluvila nepřítomnost pana vrchního ředitele Velčovského.  

Pavla Pipková, Evropská komise (EK), DG REGIO, rovněž přivítala všechny účastníky MV. Vyjádřila 
spokojenost s tempem implementace programů a vyhlašovanými výzvami. Zmínila očekávané 
mid-term review (proces přezkumu), který souvisí s evropským semestrem a poslouží k plánování další 
části programového období. V souvislosti s mid-term review informovala, že DG REGIO uspořádá v září 
webinář s možností zaslání dotazů od členských států. Dále zmínila proběhlá jednání na evropské 
úrovni a pracovní skupinu na téma kohezní politiky, viz následující bod programu. 
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Pavel Tychtl, EK, DG EMPL, informoval o přípravě výroční zprávy o budoucnosti vzdělávání v ČR 
a zmínil počet účastníků terciárního vzdělávání, který je v ČR dlouhodobě pod průměrem EU. Dále 
připomněl výročí 20 let od vstupu ČR do EU. Přivítal, že dnes bude projednávána výzva PRO-ROMA 
(Podpora pro/romských místních aktérů), a vyjádřil potěšení z přítomnosti vládní zmocněnkyně pro 
záležitosti romské menšiny na tomto jednání. 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, představila dalšího účastníka ze strany EK, pana Jaroslava Straku z DG 
EMPL. V návaznosti na poznámku o výročí vstupu ČR do EU informovala o plánovaném jednání se 
zástupci Srbské republiky ohledně sdílení zkušeností s operačními programy. Konstatovala 
usnášeníschopnost MV a upozornila na pořízení zvukového záznamu pro potřeby zpracování zápisu ze 
zasedání. Poté představila navržený program, ke kterému nebyly vzneseny žádné připomínky. 

MV OP JAK konsensuálně schválil návrh programu zasedání v souladu s podkladem č. 1.0. 

 

INFORMACE K 9. KOHEZNÍ ZPRÁVĚ 

Jaroslav Straka, EK, DG REGIO, představil společně s Pavlou Pipkovou výstupy 9. Kohezní zprávy 
(snímky č. 3 až 15 prezentace), která je též k dispozici na webových stránkách EK 
https://ec.europa.eu/regional_policy/information-sources/cohesion-report_en. 

 

INFORMACE O IMPLEMENTACI OP JAK, ČINNOSTI PKP A VYHLÁŠENÝCH VÝZVÁCH 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, informovala o pokroku v implementaci OP JAK (snímky č. 16 až 28 
prezentace). Zaměřila se na činnost plánovacích komisí programu (PKP), vyhlášené a připravované 
výzvy a finanční pokrok v čerpání prostředků včetně předpokladu úspěšného naplnění pravidla N+3. 
Také zmínila, že je již činná pracovní skupina 2028+ pro přípravu nového programového období. 

 

4. PRŮBĚŽNÁ REALIZAČNÍ ZPRÁVA OP JAK 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, představila výstupy 4. Průběžné realizační zprávy OP JAK (snímky č. 29 
až 31 prezentace) zpracované na datech k 31. březnu 2024. 

Ing. Miloš Rathouský, Svaz průmyslu a dopravy ČR, vznesl dotaz k čerpání prostředků na implementaci 
dlouhodobých záměrů (výzva 02_23_018 Akční plánování v území – IDZ). 

Zástupci ŘO sdělili, že pro podání projektové žádosti je nezbytné mít schválený dlouhodobý záměr ze 
strany MŠMT. Na základě konzultací se zástupci krajů byla umožněna zpětná způsobilost výdajů, 
nicméně je to v kompetenci každého kraje. Rovněž informovali, že výzva byla vyhlášena z důvodu 
znalosti jejích podmínek v předstihu a že ŘO s kraji její podmínky pravidelně konzultuje. 

Mgr. Jan Mareš, MBA, vrchní ředitel sekce vzdělávání a mládeže, MŠMT, doplnil, že posouzení 
dlouhodobých záměrů je na jejich sekci již hotové, minulý týden byla odeslána poslední dvě stanoviska, 
s nimiž nyní pracují kraje s tím, že proběhne jejich schválení ze strany zastupitelstev krajů. 

MV OP JAK 

bere na vědomí 4. Průběžnou realizační zprávu ve znění podkladového materiálu č. 2.2. 

Hlasování: schváleno všemi hlasy. 

MV OP JAK schválil Usnesení č. 1 v příloze zápisu. 

https://ec.europa.eu/regional_policy/information-sources/cohesion-report_en
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REVIZE OP JAK 

Ing. Helena Barbořáková, oddělení metodiky OP, MŠMT, představila proběhlé a plánované revize 
OP JAK (snímky č. 32 a 33 prezentace) a avizovala možnost další revize v návaznosti na proces 
přezkumu (mid-term review) v roce 2025. 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, doplnila, že navržená revize neznamená původní chybné nastavení 
programu. Program byl kvůli včasnému vyhlášení prvních výzev schválen bez specifikace jednotkových 
nákladů, u kterých nyní dochází k jejich detailnímu nastavení. Upozornila, že OP JAK je v jejich využívání 
průkopníkem a nastavení jednotek je výsledkem dlouhodobé spolupráce s EK. 

 

INFORMACE O PROVÁDĚNÍ PUBLICITY OP JAK 

Bc. Jan Frisch, ředitel odboru technické pomoci, MŠMT, představil pokrok v realizaci publicity OP JAK 
(snímky č. 34 až 38 prezentace), který doplnil promítnutím dvou videí, která propagují úspěšné projekty 
podpořené z fondů EU. 

 

METODIKA VÝBĚRU OPERACÍ A HODNOTICÍ KRITÉRIA PRO VÝZVU PRO-ROMA (PODPORA 
PRO/ROMSKÝCH MÍSTNÍCH AKTÉRŮ) 

Mgr. Andrea Špirková, oddělení koncepce výzev OP pro regionální školství, MŠMT, představila 
informace, metodiku hodnocení a hodnoticí kritéria pro výzvu PRO-ROMA (Podpora pro/romských 
místních aktérů), (snímky č. 39 až 51 prezentace). 

Mgr. Lucie Fuková, zmocněnkyně vlády pro záležitosti romské menšiny, Úřad vlády ČR, představila 
zaměření své činnosti, jímž je zejména komunikace a koordinace tématu romské integrace mezi 
jednotlivými resorty na národní, krajské i lokální úrovni a snaha, aby participace Romů byla dosažena 
v optimální míře. Shrnula náročný, ale přínosný proces spolupráce na přípravě výzvy a ocenila její 
vhodné zacílení. 

Pavel Tychtl rovněž ocenil úspěšnou spolupráci a vyjádřil naději pro dlouhodobý přínos a pozitivní 
dopad podpořených projektů na romskou komunitu. 

MV OP JAK 

I. schvaluje navrženou metodiku výběru operací pro výzvu PRO-ROMA (Podpora 
pro/romských místních aktérů) ve znění podkladového materiálu č. 3.3, 

II. schvaluje navržená hodnoticí kritéria pro výzvu PRO-ROMA (Podpora pro/romských 
místních aktérů) ve znění podkladového materiálu č. 3.4. 

Hlasování: schváleno všemi hlasy. 

MV OP JAK schválil Usnesení č. 2 v příloze zápisu. 

 

METODIKA VÝBĚRU OPERACÍ A HODNOTICÍ KRITÉRIA PRO VÝZVU OPEN SCIENCE II 

Mgr. Andrea Lampertová, oddělení koncepce výzev OP pro VŠ a VaV I, MŠMT, představila informace, 
metodiku hodnocení a hodnoticí kritéria pro výzvu Open Science II (snímky č. 52 až 66 prezentace). 

Ing. Libor Kraus, Asociace výzkumných organizací, vznesl dotaz k omezení oprávněných žadatelů 
pouze na veřejné VŠ, třebaže se Open Science týká veškerých výzkumných organizací. 
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Mgr. Andrea Lampertová odpověděla, že ostatní organizace se mohou zapojit v roli partnera, 
či prostřednictvím minizáměrů. 

Mgr. Lucie Fuková vznesla dotaz, zda je ve výzvě nějaký prostor pro projekty týkající se integrace Romů 
a dostupnosti dat.  

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, vysvětlila, že tato výzva podporuje nastavení systému, nikoliv samotné 
sdílení dat. 

Mgr. Petr Uherka, Dipl. Mgmt., Česká biskupská konference, vznesl dotaz na důvod zařazení studentů 
vyšších odborných škol do cílové skupiny. Bylo objasněno, že je to z důvodu jejich přístupu k datům 
v rámci studia. 

Ing. Libor Kraus by přivítal zapojení ostatních resortních výzkumných organizací mezi partnery, nejen 
prostřednictvím minizáměrů, které nemusí být schváleny. 

PhDr. Kateřina Pösingerová, CSc., Rada pro výzkum, vývoj a inovace, Úřad vlády ČR, se k tomuto 
názoru přiklonila. Dále vznesla dotaz, proč má být příjemcem konkrétně Univerzita Karlova (UK). 

Ing. Sylvie Samková, vedoucí oddělení koncepce výzev OP pro VŠ a VaV I, MŠMT, odpověděla, 
že UK byla zvolena na základě dohody delegátů Koordinačního výboru pro implementaci iniciativy 
EOSC v ČR (Koordinační výbor EOSC), který se podílí na přípravě architektury iniciativy EOSC v ČR. 

Mgr. Andrea Lampertová doplnila, že ostatní veřejné výzkumné organizace a veřejné vysoké školy 
mohou být zapojeny formou partnerství. 

Ing. Veronika Maříková, oddělení koncepce výzev OP pro VŠ a VaV I, MŠMT, doplnila, že projekt musí 
věcně obsáhnout velké množství oborů, je tedy žádoucí, aby v roli žadatele/příjemce byla některá 
z multioborových organizací. 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, doplnila, že považuje za přínosné, že se náročné role 
žadatele/příjemce takto komplexního projektu chopila právě UK. 

Ing. Libor Kraus upozornil, že členy zmíněného Koordinačního výboru EOSC nejsou resortní výzkumné 
organizace, tedy cca třetina výzkumných organizací. Uvítal by možnost zařadit mezi partnery projektu 
i tyto organizace. Apeloval, že open access se týká všech výzkumných organizací. 

Ing. Sylvie Samková argumentovala tím, že partnerství v rámci nastavení výzvy je relevantní pro úzkou 
skupinu aktérů, kteří mají s danou problematikou největší zkušenosti a kteří zároveň budou v menším 
počtu schopni aktivity efektivně řídit. Zopakovala, že ostatní výzkumné organizace se mohou zapojit 
přes partnerství a minizáměry, přičemž prostřednictvím partnerství mohou být zapojeny veřejné 
výzkumné instituce, veřejné vysoké školy, zájmové sdružení právnických osob a příspěvkové organizace 
organizačních složek státu.  

Ing. Helena Barbořáková doplnila, že nastavení výzvy není předmětem jednání MV, jeho rolí je 
projednání a schválení metodiky výběru operací a hodnoticích kritérií. 

Ing. Sylvie Samková ještě dodala, že tato připomínka byla se stejnou argumentací projednána i na 
jednání PKP pro P1, nicméně ŘO ještě dodatečně zváží možnost zařazení ostatních výzkumných 
organizací mezi možné partnery projektu, a to zejména v návaznosti na relevantní připomínku Libora 
Krause, že zástupce Asociace výzkumných organizací není členem Koordinačního výboru EOSC, a tedy 
se k tomuto tématu na dané platformě neměla možnost včas vyjádřit. 

Ing. Libor Kraus na závěr zmínil, že nijak nezpochybňuje výběr UK do role žadatele/příjemce projektu, 
důležité je vytvoření souborů/repositářů dat, které budou zahrnovat všechny typy výzkumných 
organizací. Tento záměr byl potvrzen i ze strany ŘO. 
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MV OP JAK 

I. schvaluje navrženou metodiku výběru operací pro výzvu Open Science II ve znění 
podkladového materiálu č. 4.3, 

II. schvaluje navržená hodnoticí kritéria pro výzvu Open Science II ve znění podkladového 
materiálu č. 4.4. 

Hlasování: 26 členů pro, 0 členů proti, 3 členové se zdrželi. 

MV OP JAK schválil Usnesení č. 3 v příloze zápisu. 

PŘESTÁVKA 11:30 – 11:50 

 

METODIKA VÝBĚRU OPERACÍ A HODNOTICÍ KRITÉRIA PRO VÝZVU VÝZKUMNÉ PROSTŘEDÍ 

Mgr. Lucie Šťastná, oddělení koncepce výzev OP pro VŠ a VaV II, MŠMT, představila informace, 
metodiku hodnocení a hodnoticí kritéria pro výzvu Výzkumné prostředí (snímky č. 67 až 81 
prezentace). 

K projednané výzvě nebyly vzneseny žádné dotazy ani připomínky. 

MV OP JAK 

I. schvaluje navrženou metodiku výběru operací pro výzvu Výzkumné prostředí ve znění 
podkladového materiálu č. 5.3, 

II. schvaluje navržená hodnoticí kritéria pro výzvu Výzkumné prostředí ve znění 
podkladového materiálu č. 5.4. 

Hlasování: schváleno všemi hlasy. 

MV OP JAK schválil Usnesení č. 4 v příloze zápisu. 

 

INFORMACE O REALIZACI IPS STŘEDNÍ ČLÁNEK 

Mgr. Stanislav Tvaroh, ředitel odboru administrace projektů regionálního školství, MŠMT, na úvod 
seznámil přítomné se stavem výzev a projektů IPs (snímky č. 82 až 87 prezentace). Představil také 
koncept prezentací IPs na zasedáních MV OP JAK. 

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, ředitelka odboru podpory škol a zřizovatelů, MŠMT, navázala 
představením pokroku v realizaci projektu Střední článek podpory (snímky č. 88 až 97 prezentace). 

Ing. Aleš Sedláček, Rada pro nestátní neziskové organizace (pro oblast mládeže), Úřad vlády ČR, 
záměr projektu pochválil a vznesl dotaz k zajištění udržitelnosti zavedených aktivit a pozic. 

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, odpověděla, že k těmto úvahám jsou v projektu zavázáni, cílem 
projektu je nastavit model pro budoucí financování. V následujících letech (cca 2025/2026) se jím 
budou zabývat a následně představovat. 

Mgr. Jiří Nekuda, Unie školských asociací ČR – CZESHA, rovněž apeloval na to, aby byla budoucnost 
modelu a vzniklých pozic řádně zajištěna. 

Mgr. Lucie Fuková zmínila, že projekt detailně sleduje a dotázala se, zda se v projektu zabývají 
i segregací Romů (i když to není otázka všech škol v ČR). 
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Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, potvrdila, že s tímto tématem počítají. Zatím se ovšem v projektu 
neobjevuje, což je ovlivněno oblastmi, které nyní projekt pokrývá. 

Gwendolyn Albert Hubka, Rada vlády pro záležitosti romské menšiny, Úřad vlády ČR, se dotázala na 
zájem zřizovatelů – kolik jich již projektový tým kontaktovalo. 

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, odpověděla, že počet se nyní pohybuje kolem 250 zřizovatelů 
a 450 škol. V souvislosti s počátečními aktivitami projektu podotkla, že postup je nyní spíše opačný – 
projektový tým je proaktivní a školy a zřizovatele sám oslovuje.  

Mgr. Bc. Hana Stýblová, Asociace ředitelů základních škol ČR, z.s., zmínila, že je důležité se zaměřit 
zejm. na menší zřizovatele, což bylo podpořeno i z pléna.  

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, toto potvrdila a doplnila, že se na menší či méně zkušené zaměřují. 

Mgr. Petr Uherka, Dipl. Mgmt., poděkoval za vloženou energii celému týmu a zeptal se, jakým 
způsobem budou reflektovány výstupy a zjištění v rámci úřadu (což souvisí i s udržitelností). 

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, sdělila, že reflexe zjištění je jeden ze základních pilířů projektu. 
Objektivní posouzení a reflexe je však možná až v pokročilejší fázi projektu, po ustálení realizačních 
týmů a jejich činnosti. 

Mgr. Petr Uherka, Dipl. Mgmt., poděkoval a apeloval na to, aby se první vlna zhodnocení a reflexe 
stihla ve stávajícím volebním období, a to z důvodu vyšší jistoty kontinuity aktivit a celého systému. 

Myšlenka nejisté kontinuity byla podpořena i z pléna (zástupci za NNO a Unie školských asociací ČR – 
CZESHA) a byla zmíněna jako jedna z možných příčin, proč ještě nejsou obsazena všechna místa 
v realizačním týmu. 

Ing. Jana Šmíd Winterová, MPA, tuto možnost připustila, ale zároveň uvedla, že nevnímá počet členů 
realizačního týmu jako nedostatečný. Vzhledem k náročnosti celého procesu (pokud má být tým 
kvalitní) vnímá aktuální stav pozitivně a tempo obsazování míst za maximálně možné. 

 

RŮZNÉ A ZÁVĚR 

RNDr. Jiří Kulich, Rada pro nestátní neziskové organizace, Úřad vlády ČR, požádal o aktualizaci 
informací k harmonogramu přípravy výzev Šablony pro MŠ a ZŠ II, Šablony pro SŠ a VOŠ II, Podpora 
občanského vzdělávání a výchovy k demokracii a procesu řešení realokace prostředků z výzvy Škola 
hrou. 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, připomněla vystoupení Mgr. Jaromíra Berana, zástupce vrchního 
ředitele sekce vzdělávání a mládeže, MŠMT na PKP hlavní dne 8. dubna 2024 s tím, že alokace bude 
využita ve výzvách Šablony pro MŠ a ZŠ II a Šablony pro SŠ a VOŠ II, které jsou aktuálně v přípravě 
a budou teprve předloženy k projednání na PKP pro P2.  

Mgr. Viktor Pati, vedoucí oddělení koncepce výzev OP pro regionální školství, MŠMT, doplnil termíny 
přípravy zmíněných výzev. Šablony pro MŠ a ZŠ II a Šablony pro SŠ a VOŠ II budou představeny 
odborným partnerům dne 20. května 2024, jejich projednání na PKP P2 je plánováno na červen 2024, 
následně budou projednány na MV a jejich vyhlášení proběhne dle schváleného harmonogramu výzev 
v září 2024. Pro výzvu Podpora občanského vzdělávání a výchovy k demokracii se nyní zpracovává 
prvotní záměr, neformální projednávání bude probíhat zhruba od srpna 2024, projednání v rámci 
PKP P2 je v plánu na říjen 2024, projednání na MV a vyhlášení výzvy na prosinec 2024. 

Mgr. Aneta Caithamlová, MPA, poděkovala za účast i vznesené dotazy a na závěr informovala, že další 
zasedání Monitorovacího výboru OP JAK je plánováno na 12. září 2024. Poděkovala všem za účast 
a ukončila jednání. 

Konec zasedání v 12:50 hod. 
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HLAVNÍ ZÁVĚRY 5. MV OP JAK 

MV OP JAK: 

• vzal na vědomí 4. Průběžnou realizační zpráva OP JAK; 

• projednal a schválil metodiku výběru operací a hodnoticí kritéria pro výzvu PRO-ROMA (Podpora 
pro/romských místních aktérů); 

• projednal a schválil metodiku výběru operací a hodnoticí kritéria pro výzvu Open Science II1; 

• projednal a schválil metodiku výběru operací a hodnoticí kritéria pro výzvu Výzkumné prostředí. 

 

PŘÍLOHY ZÁPISU 

• Prezenční listina z 6. zasedání MV OP JAK 

• Prezentace z 6. zasedání MV OP JAK 

• Usnesení č. 1 ke 4. Průběžné realizační zprávě OP JAK 

• Usnesení č. 2 k metodice výběru operací a hodnoticím kritériím pro výzvu PRO-ROMA (Podpora 
pro/romských místních aktérů) 

• Usnesení č. 3 k metodice výběru operací a hodnoticím kritériím pro výzvu Open Science II 

• Usnesení č. 4 k metodice výběru operací a hodnoticím kritériím pro výzvu Výzkumné prostředí 

 

Zapsal:  Sekretariát MV OP JAK 

Schválil:   

 

 

PhDr. Mgr. Václav Velčovský, Ph.D., v. r. 

předseda MV OP JAK 

 
1 V návaznosti na diskusi a připomínky vznesené na jednání MV došlo následně ze strany ŘO k úpravě výzvy a rozšíření možnosti partnerství 
ve výzvě Open Science II. 


